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یک کارشناس اقتصادی می گوید: یکی از ابرچالش های ما، سیستم بانکی و 
کسری بودجه های مزمن دولت است. دولت هم با افزایش نرخ ارز، تا حدودی 
می تواند این مشــکل را حل کند، اما افزایش نرخ ارز به حدی سطح عمومی 
قیمت ها را بالا برده که شــاید ۵۰ درصد جامعه دیگر توان و کشش خرید را 
ندارند.بهاءالدین حسینی هاشمی در این خصوص که با ادامه این روند ناترازی 
بانک ها، چــه اتفاقی در اقتصاد می افتد؟ می گوید: ادامه این روند اصلا مقدور 

باشد. ما یک اصطلاحی داریم تحت عنوان میزان حد استقراض بانک ها که من 
فکر می کنم این حدها رد شده است. اگر از این بیشتر جلو برویم، باعث فروپاشی 
خود بانک ها می شود. به هرحال یک جایی هم دولت مجبور است وضعیت را 
کنترل کند و هم اقتصاد جواب گو نیست و کشش ندارد.این کارشناس پولی و 
بانکی عنوان می کند: حجم نقدینگی که ۲۰ سال قبل در حدود ۱۷، ۱۸ درصد 
رشد داشت، اما این عدد در حال حاضر به ۴۰ درصد رسیده است. با یک حجم 

پایه سنگین ۶ هزار هزار میلیارد تومان، شما ۴۰ درصد را حساب کنید و ببینید 
چه رقم وحشتناکی می شود. حسینی هاشمی تصریح می کند: به هرحال یکی از 
ابرچالش های ما، سیستم بانکی و کسری بودجه های مزمن دولت است. دولت 
هم با افزایش نرخ ارز، تا حدودی می تواند این مشکل را حل کند، اما افزایش 
نرخ ارز به حدی سطح عمومی قیمت ها را بالا برده که شاید ۵۰ درصد جامعه 

دیگر توان و کشش خرید را ندارند و به فقط مطلق کشیده شده اند.

۵۰ درصد جامعه دیگر توان و کشش خرید را ندارند
تا چه زمانی می توان با افزایش نرخ ارز، کسری بودجه را جبران کرد؟

اقتصادی

   نگارعلی
بورس دیروز افت بی سابقه و بیش از ۲۰ هزار واحدی را تجربه 
کــرد؛ اتفاقی که به گفته یک کارشــناس اقتصادی تحت تاثیر 

افزایش ریسک در بازار رخ داده است.
میثم رادپور، کارشــناس اقتصادی و در پاسخ به این پرسش که 
چرا افزایش نرخ ارز منجر به رشد شاخص کل بورس نشده است؛ 
گفت:« ریسک در بازار به شدت افزایش پیدا کرده است؛ افزایش 
اخیر نرخ ارز به دلیل نگرانی های سیاسی بوده است؛ نگرانی های 
سیاسی به نوعی ریسک تلقی می شود که دارایی های مالی را به 
شدت تحت تاثیر قرار می دهد و افزایش نرخ ارز را رقم زده است.«

او در ادامــه با بیان اینکه صرف نظــر از این نگرانی ها افزایش 
نرخ ارز همراه با دســت گذاشــتن دولت بر روی کسب و کارها 

بوده است؛ گفت:« این اتفاق به خصوص برای کسب و کارهایی 
که ارز گرفتن در حال رقم خوردن اســت و ریسک غیرتجاری را 
برای کســب و کارها ایجاد کرده است و در کشوری که افزایش 
نرخ ارز آن همراه با ریســک هایی اســت که آن ریسک ها برای 
بازارهای مالی به شدت جدی اســت دارای های غیرمالی رشد 

بیشتری را تجربه می کنند.«
ین کارشــناس اقتصادی در ادامه گفت:« اخیرا مطمئن شدیم 
که یک ریسک تازه به ریسک های غیرتجاری افزوده شده است 
و آن قطع اینترنت اســت که برای دومین بار در هفته های اخیر 
اتفاق افتاد؛ شــرکت های مخابراتی در بازار سرمایه کم نیستند، 
شــرکتی هایی که اهرم آنها حوالی ۳۰ است به این معنا که اگر 
یک درصد بیشــتر بفروشــند ۳۰ درصد افزایش سود را تجربه 
می کنند و اگر ۱۳ روز نفروشند سود آن ها صفر خواهد شد و تمام 
شرکت های »های تک« که مستقیما به اینترنت ارتباط دارند به 
شــدت سر این حرکت دولت آســیب دیدند و سایر شرکت های 

بورسی نیز به طور غیرمستقیم از این اقدام آسیب دیدند.«
او در ادامه گفت:« تمام این داســتان هایی که گفته می شود ارز 
افزایش پیدا کرده اســت باید در کنار این موضوع گفته شود که 
ریســک ها هم افزایش پیدا کرده اســت و زمانی که ارز افزایش 
پیدا می کند و قیمت خودرو من بالا می رود به این دلیل اســت 
که خودرو من ریســکی متوجه اش نیســت اما بر روی موتور آن 
شــرکت خودروســازی تاثیر می گذارد و از شرکت های بانکی تا 

تراکتورسازی از قطع اینترنت آسیب می بیند.«

   آیدا صالحی
ادامه کســب وکار بسیاری از زنان با توجه به فیلترینگ 
اینســتاگرام به خطر افتاده اســت و امکان شروع مجدد 
در پلتفرم هــای داخلی برای آن ها وجــود ندارد، فاطمه 
به خبرآنلایــن می گوید: »برنامه  ای برای پیوســتن به 
پلتفرم  های داخلی نداریم. مخاطب در پلتفرم های ایرانی 
به دلیل تعدد زیاد، پراکنده شــده است و برای ما جذب 
مخاطب بسیارسخت است. شاید در آینده قصد راه اندازی 
سایت داشته باشــیم. که می  توانم بگویم متاسفانه برای 
ما انگار شــروع از صفر است و تمام زحمت  های پیشین 

از بین می  رود.«
»بعد از شــیوع کرونا در مرداد ۱۳۹۹ شروع به فعالیت 
کردیم. آن زمان فروش اینترنتی شــال و روسری زیاد 
بود، مردم به ســمت خرید آنلاین ســوق داده می شدند 
تا کمتر در معرض کرونا باشــند. به سختی رشد کردیم 
و خدا رو شــکر میزان سوددهی خیلی خوبی داشتیم، اما 
الان با توجه به شــرایطی که پیش آمده میزان سود ما 
یک چهارم شــده است، ترازوی ضرر برای ما سنگین تر 
بود تا ســود، شروع فصل پاییز بهترین زمان فروش بود 

که متاسفانه با توجه به محدودیت ها از دست دادیم.«
این صحبت های فاطمه ۲۶ ســاله است، او کارشناسی 
معماری دارد، دو ســال در بســتر اینســتاگرام فروش 
اینترنتی روسری داشته  اما حالا کسب وکارش با مشکل 
روبه رو شده است، مسئله ای که برای زنان شاغل چندان 
عجیب نیست؛ نگاه سنتی و مردسالارانه به زن، همواره 
سعی در به حاشــیه راندن زنان و پنهان کردن آنان در 
پســتوی خانه  داشته اســت. حالا با گذر از جامعه سنتی 
وضعیت اشــتغال زنان گرچه نسبت به گذشته پیشرفت 
کرده اما همچنــان با نابرابری ها و مشــکلاتی اعم از 
حقــوق کمتر، ایجاد مانع در ســر راه ترفیعات شــغلی، 

آزارگری های  تبعیض های جنســیتی، سوءاســتفاده ها، 
جنسی همراه شــده و حالا فیلترنگ اینستاگرام مانع از 
بهره مندی آن ها شده است، زنانی که هم کار می کنند و 
هم امور خانــه را مدیریت می کنند تا با »روز مضاعف« 

روبه رو شوند.
شــهلا کاظمی پــور، جمعیت شــناس در گفتوگــو با 
خبرآنلاین در توضیح »روز مضاعف« می گوید: »مردان 
با کار کردن زنان مخالف نیســتند، اگر یک زن در خانه 
بیست ســاعت هم کار کند مخالفتی ندارند، بلکه آن ها 
با کار خارج از خانه زنان مخالف هســتند، چون نگرانند 
چشــم و گوش زنان باز شود، ما در سال  ۱۳۶۷ تحقیقی 
انجام دادیم، آن جا به این نتیجه رسیدیم که همه مدیران 
مــرد معتقدند زنان بهتــر کار می کنند، برای همین هم 
مدیــران تمام کارهای کارشناســی را به زنان می دهند 
چراکه زنــان، هم دقیق تر کار می کننــد و هم علیرغم 
خوب کار کردن امکان پیشرفت ندارند و نمی توانند بعدا 
جای مدیر مرد را بگیرند. زنان در بخش  اشــتغال رسمی 
بیشترین تلاش را می کنند اما آن سقف شیشه ای اجازه 

پیشرفت به آن ها را نمی دهد.«
بن بستی دیگر برای مشــاغل زنان/ »فروش کسب

 وکارهای اینترنتی خرد نزدیک به صفر شده است«
اینستاگرام، یاری دهنده اشتغال زنان

علیرغم همه مشــکلات زنان تصمیــم گرفتند برای 
اســتقلال شــغلی از فضای مجازی کمــک بگیرند و 
کسب وکارشــان را در خانه و به کمک پلتفرم های قابل 
دسترس توســعه دهند، گرچه اوایل فضای اینستاگرام 
برای اشــتراک گذاری عکس بود و جنبه ســرگرم کننده 
داشت اما به مرور، علاوه بر حفظ جنبه سرگرم کننده خود 
تبدیل به محل تامین درآمد بسیاری از افراد، به خصوص 
زنان شــد. عده ای که ســرمایه چندانی برای اجاره یک 

مغــازه و فراهم کردن کالا برای فروش را نداشــتند، از 
این شبکه اجتماعی استفاده کردند و به کسب و کارهای 
آنلاین روی آوردند تا بدین گونه هزینه خود را به حداقل 
برســانند. زنانی که به هر دلیلی امــکان کار در بیرون 
از منزل را نداشــتند، فروش در بستر فضای مجازی را 
همچون راهی می دانستند برای کسب استقلال و حفظ 
تعادل میان اشتغال و کارهای خانه، فاطمه هم که جزو 
همین دسته  محسوب می شود که از طریق کسب و کار 
مجازی همزمان سعی در کسب درآمد و رسیدگی به امور 
دیگرش را دارد، می گوید: »از شــرایط راضی و خرسند 
بودیم، می خواســتیم کارمان را گســترش دهیم که با 
فیلترینگ مواجه شدیم. فضای کار مجازی باعث می شد 
مدیریت بهتری برای کارهای زندگی شــخصی ام داشته 

باشم و بتوانم چند کار را همزمان انجام دهم.«
او در پاســخ به اینکه چند نفر دیگــر از طریق صفحه 
کاری اش امــرار معــاش می کنند، می گوید: »ســه زن 
هســتیم که از طریق یک صفحه ی اینســتاگرام درآمد 
داریم. من به عنوان مدیر تا جایی که شده از جیب خودم 

زده ام که تعدیل نیرو نداشته باشیم.«
اما حالا با سنگ اندازی دولتمردان که یک روز نام طرح 
صیانت به خود می گیریــد و روز دیگر فیلترینگ به نام 
امنیت، مشــکل جدیدی را برای مردم از جمله این گروه 
از جامعه به وجود آورده اســت. رضا الفت نســب، عضو 
هیئت مدیریه اتحادیه کسب وکارهای مجازی در گفتوگو 
با »خبرآنلاین« در رابطه با آســیب فیلترینگ و تاثیر آن 
بر آینده کسب وکارها می گوید: »فروش کسب وکارهای 
اینترنتی خرد نزدیک به صفر شده است و کسب وکارهای 
بزرگ و متوسط هم که به صورت وسیع فعالیت می کنند، 
۳۰ درصد کاهش فروش داشته اند. امروزه خرید اینترنتی 
با توجه به شرایط فعلی که در این ۵۰ روز در کشور اتفاق 

افتاد از رده خارج شده است. وضعیت اقتصادی مردم هم 
بغرنج شــده و قدرت خرید به شــدت کاهش پیدا کرده 

است. به حدی که ما تورم ماهانه داشتیم.«
دستور به کوچ

آنچه در این میان به چشــم می خورد، راه حل های یک 
جانبه مسئولان در خصوص این مشکل است. مسئولان 
مرتبط به ســادگی از کوچ کردن به شبکه های اجتماعی 
داخلی صحبت می کنند و حتی مردم را مقصر می دانند؛ 
چندان که معاون وزیر ارتباطات چندی پیش در واکنش 
به شکایت مردم نسبت به فیلترینگ عنوان کرد: »مردم 
نسبت به شــرایط اینترنت و فیلترینگ اینستاگرام ابراز 
شــکایت کردند که من به آن ها گفتم شــما خودتان از 
قبل به این فکر بودید که احیاناً اگر روزی اینســتاگرام 
بســته شــود چه اتفاقی می افتد؟ خودتــان باید به فکر 
می بودید و از ابتدا از ابزاری نظیر اینســتاگرام اســتفاده 
نمی کردید.« آش آنقدر شــور شد که حتی صدای رئیس 
مجلس را هم درآورد؛ او در جلســه  مجلس که با حضور 
وزیــر ارتباطات بود، اظهار کــرد: »انتقال از یک پلتفرم 
خارجی به داخلی به شــکل دستوری امکان پذیر نیست 
این باید بــه صورت یک کوچ توام با تســهیل گیری و 
انگیزه برای این انتقال باشد. این تسهیلگری و انتقال را 
کم شاهد هستیم موانعی را برخی دستگاه ها می گذارند 

که سزاوار نیست.«
در مجموع باید در نظر داشت که جدا از اینکه دسترسی 
آزاد به شــبکه های اجتماعی جزو حقوق مردم است، با 
وجود عدم اعتماد مردم نســبت به نمونه های داخلی و از 
ســوی دیگر عدم برابری امکانات پلتفرم های خارجی با 
داخلی، بنابر گفته بســیاری از کارشناسان و متخصصان 
این حوزه، از همان ابتدا باید این امر را شکســت خورده 

بدانیم.

فاطمه در خصوص اینکه آیا برای ادامه کســب وکارش 
قصد پیوســتن به پلتفرم های داخلــی را دارد می گوید : 
»برنامه ای برای پیوســتن به پلتفرم های داخلی نداریم. 
مخاطب در پلتفرم های ایرانی به دلیل تعدد زیاد، پراکنده 
شده اســت و برای ما جذب مخاطب بسیارسخت است. 
شــاید در آینده قصد راه اندازی سایت داشته باشیم. که 
می توانم بگویم متاســفانه برای ما انگار شــروع از صفر 

است و تمام زحمت های پیشین از بین میرود.«
الفت نســب هم در واکنش به اســتفاده از پلتفرم های 
داخلــی، بیــان می کنــد: »دولــت اعــلام می کنــد 
کسب وکارهای خرد باید بروند در پیام رسان های داخلی، 
آمدند یک بسته های حمایتی هم گذاشتند که البته هنوز 
به مرحله اجرایی نرســیده است و نمی دانیم چطور اجرا 
خواهد شــد ولیکن چیزی که ما می شنویم و مشخص 
است، این است که در این شرایط آنها به دنبال ترافیک 
و تجمع کاربران در یک پلتفرم هستند که تقریبا با توجه 
به اینکه که تعداد پیامرسانهای ایرانی زیاد است، کاربران 
در پلتفرم های مختلف پراکنده شده اند. در بعضی رسانه ها 
اعلام می شود که ۶۰ درصد کسب وکارها به برنامه های 
داخلی کوچ کرده اند، بعضی می گویند بالاجبار آمده اند و 
هر زمان آن برنامه رفع فیلتر شــود مجدد به آن بســتر 

بازمی گردند.«
وی در این خصوص ادامه می دهد: »شما برای جابه جا 
کردن یک فایل به پیام رسان نیاز دارید وقتی پیام رسان 
غالب کشور بسته باشد به اجبار می روید از یک پیام رسان 
که باز و داخلی اســت، اســتفاده می کنید. این به منزله 
استقبال نیســت. در این ســال ها برای پیام رسان های 
داخلی زحمت زیادی هم کشــیده شده است اما با توجه 
به ایــن محدودیت ها در آزادی بیان، اعتماد از ســوی 

کاربران زیر سوال می رود.«

در سال ۱۳۹۴ با گذشت چهار سال از ادغام دو وزارتخانه صنایع 
و معادن و بازرگانی، احیای مجدد وزارت بازرگانی بر سر زبان ها 
افتــاد و این موضوع در دولت قبلی و فعلی پیگیری شــد، اما در 
نهایت به نتیجه نرســید و طبق اعلام وزیر صمت، طرح تفکیک 
وزارت صنعت، معدن و تجارت منتفی شــد. هرچند با تجربیات 
این سال ها مشخص نیست که اینجا نقطه پایان تفکیک وزارت 
صمت اســت یا در آینده باز هم این موضوع محل بحث خواهد 

شد.
در نهایت یکشنبه، ۲۱ اردیبهشت ۱۳۹۹ بررسی ایرادات شورای 
نگهبان در طرح تشــکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی در  
دستور کار جلسه علنی مجلس شورای اسلامی قرار گرفت. یکی 
از ایرادات شــورای نگهبان به تبصره ۱ ماده واحده این طرح بود 
که نمایندگان مصوبه کمیســیون برای رفع این ایراد را تصویب 
نکردند. مصوبه کمیسیون این بود که از تاریخ تصویب این قانون 
کلیــه وظایف و اختیارات هر یــک از وزارتخانه های بازرگانی و 
صنایع و معادن مطابق وظایف و اختیارات دستگاه های تابع آنها 
قبل از قانون تشکیل دو وزارتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
صنعت، معدن و تجارت مصوب ۸ تیرماه ۱۳۹۰ است. در نهایت 
بعد از این که این ماده رای نیاورد، این طرح از دستور کار مجلس 

خارج شد.
البتــه ماجرای تفکیــک در دولت دوازدهم تمام نشــد و در 
دولــت جدید نیز مجلــس پیگیر تفکیک وزارت صمت شــد. 
بعــد از مدتی بحث اســتیضاح وزیر صمت مطرح شــد و تیر 

ماه امســال رئیس مجلس شورای اسلامی از فرصت دو ماهه 
مجلــس به دولت برای ارســال لایحه به مجلــس به منظور 
تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت و اصلاح ســاختار در 
این وزارتخانه خبر داده اســت. هرچند این استیضاح حواشی 
دیگری از جمله وضعیت خودروســازی و معادن هم داشــت 
و برخــی معتقدند تفکیــک وزارتخانه بیشــتر بهانه ای برای 

بود. استیضاح 
در نهایت وزیر صمت اســتیضاح شــد، اما وزیــر صمت ماند. 
ســید رضا فاطمی امین چند روز بعد از جلسه استیضاح در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به ســوال ایسنا در این زمینه تاکید کرد که 
موضوع تفکیک وزارت صمت منتفی شــده است و این چنین به 

نظر می رسد که حداقل فعلا این جدال تمام شده است.

  قطعی اینترنت شرکت های بورسی 
را از پا درآورد؟

فروش کسب  وکارهای اینترنتی خرد نزدیک به صفر شده است

 پایان یک جدال ۷ ساله؛  
طرح تفکیک منتفی شد

فیلترینگ اینستاگرام و آسیب به کسب وکارها؛

اخبار کوتاه 

انتظار می رفت با ورود به نیمه دوم سال و پایان پیک جابه جایی، 
بازار اجاره فروکش کند اما به دلیل تاثیرپذیری از تورم عمومی و 
جبران عقب ماندگی در مقایسه با قیمت مسکن، مسیری متفاوت 

با انتظارات را سپری کرد.
مهرماه امســال نرخ اجاره مســکن در کل کشور ۶.۱ درصد و 
در شــهر تهران ۷ درصد در مقایسه با شــهریور افزایش یافت 
که در هر دو بخش بیشــترین میزان تورم ماهیانه اجاره در سال 
جاری محسوب می شود. به نظر می رسد اثر فروکش کردن بازده 
ســرمایه در بخش خرید و فروش مســکن شهر تهران به شکل 

سرعت گرفتن تورم اجاره بها بروز یافته است.
بر اســاس گزارش مرکز آمار، میزان رشد ماهیانه نرخ اجاره در 
کل کشــور در اردیبهشت ۲.۵ درصد، خرداد ۲.۳ درصد، تیر ۳.۸ 
درصد، مرداد ۲.۹ درصد، شــهریور ۳.۵ درصد و مهر ۶.۱ درصد 

بوده است.
در شــهر تهران نیز طبق شــاخص بانک مرکزی، رشد ماهیانه 
اجاره بها در اردیبهشــت ۱.۹ درصد، خرداد ۲.۷ درصد، تیر ۴.۵ 
درصد، مرداد ۴.۶ درصد، شــهریور ۴.۶ درصــد و مهر ۷ درصد 

اعلام شد.
منحنی کرایه خانه در شــرایطی رو بــه بالا حرکت می کند که 
درآمد بسیاری از اقشــار اجاره نشین، چندان متناسب با آن رشد 
نکرده است. از ســوی دیگر انتظار می رفت با ورود به نیمه دوم 
سال و پایان پیک جابه جایی، بازار اجاره فروکش کند اما به دلیل 
تاثیرپذیری از تورم عمومی و جبران عقب ماندگی در مقایســه با 

قیمت مسکن، مسیری متفاوت با انتظارات را سپری کرد.
در حال حاضر مسکن به عنوان سنگین ترین کالا در سبد هزینه 
خانــوار ۶۰ درصد درآمد خانواده های تهرانی را به خود اختصاص 
می دهد که به ۱.۳ برابر حد مجاز رسیده است. این برآورد مربوط 

به تیرماه ۱۴۰۱ است که با توجه به رشدهای پس از آن در حال 
حاضر این عدد رشد بیشتری یافته است. طبق اعلام مرکز آمار، 
مهرماه امســال قیمت مسکن در کل کشور ۶.۱ درصد نسبت به 
شهریور امسال و ۳۶.۳ در مقایســه با مهرماه سال گذشته رشد 
نشان داد. رشد قیمت مسکن شهر تهران در دو شاخص ماهیانه 

و سالیانه نیز به ترتیب ۰.۷ درصد و ۴۴.۷ درصد بود.
از طرف دیگر تورم ماهیانه اجاره بها در کل کشور ۶.۱ درصد و 

تورم نقطه به نقطه اجاره )نسبت به مهرماه ۱۴۰۰( به میزان ۳۶ 
درصد اعلام شد. در شــهر تهران نیز طبق اعلام بانک مرکزی 
اجاره بها ۷ درصد نسبت به شهریور امسال و حدود ۴۱ درصد در 

مقایسه با مهر سال گذشته رشد کرد.
دولت در ســه ســال اخیر به منظــور کمک به مســتاجران، 
برنامه هایی را شــامل پرداخت وام ودیعه مسکن و تعیین سقف 
برای قراردادهای اجاره در نظر گرفت. اردیبهشــت امسال سقف 

افزایش اجاره بهای مسکن نسبت به اجاره بهای سال ۱۴۰۰، در 
تهران حداکثر ۲۵ درصد، کلانشــهرهای بالای یک میلیون نفر 
جمعیت ۲۰ درصد و سایر شــهرها ۱۵ درصد به تصویب رسید. 
همچنین به مستاجران در تهران ۱۰۰ میلیون، مراکز استانها ۷۰ 
میلیون و شــهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر ۴۰ میلیون تومان وام 

ودیعه مسکن پرداخت می شود.
امــا همانطور که آمار نشــان می دهد تعیین حــد مجاز چندان 
نتوانســته در جلوگیری از رشــد قیمت ها در بــازار اجاره موفق 
عمل کند. بازار اجاره معمولا نسبت به جهش قیمت مسکن دیر 
واکنش نشــان می دهد اما به مرور از تحولات قیمت مســکن و 
تورم عمومی تاثیر می گیرد. نرخ اجاره بخشی از جاماندگی نسبت 
به قیمت مســکن را در سالهای گذشته جبران کرده اما هنوز در 

حالت سر به سر قرار نگرفته است.
بحث P به R ارزش سرمایه گذاری روی ملک نسبت به درآمد از 
محل اجاره و میزان توجیه پذیری آن در مقایسه با قیمت مسکن 
را نشان می دهد. تا سال های گذشته این نسبت در محدوده عدد 
۲۰ قرار داشت که با رشد قیمت ها در چهار سال اخیر این نسبت 
تا ۴۰ افزایش پیدا کرد. یعنی ارزش سرمایه گذاری ملک به نیت 

درآمد از اجاره نصف شد.
با رشــد اجاره بها در یک سال گذشته اجاره بها ۱.۷ برابر قیمت 
مســکن رشد کرده و P به R به عدد ۳۰ رسیده اما هم چنان ۵۰ 
درصد نسبت به گذشــته در ضرر است. یعنی کسی که به قصد 
اجاره نســبت به خرید ملک سرمایه گذاری می کند در مقایسه با 
چهار سال قبل ســود کمتری می برد. بر این اساس تا زمانی که 
نرخ اجاره در حالت معقولی در مقایسه با ارزش ملک قرار نگیرد، 
سرمایه گذاری در بخش خرید و فروش و همچنین ساخت و ساز 

دچار رکود می شود.

سخنگوی صمت اعلام کرد؛ 

پرداخت ۲۲ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
برای خرید لوازم خانگی ایرانی

ســخنگوی صمت با اشــاره به پرداخت ۲۲ هــزار میلیارد 
تومان تســهیلات برای خرید لوازم خانگی ایرانی، گفت: این 
تســهیلات در ۳ قالب ۳۰، ۵۰ و ۱۰۰ میلیون تومان با سود 

۱۸ درصد و بازپرداخت ۳ ساله ارائه می شود.
امیــد قالیباف، اظهار کرد: به منظور ارائه تســهیلات برای 
خرید لوازم خانگی ایران، مقرر شــد بــا همکاری ۵ بانک تا 
ســقف ۲۲ هزار میلیارد تومان تســهیلات اعتباری )کارت 
اعتباری( در ســه سقف ۳۰ میلیون تومان، ۵۰ میلیون تومان 
و ۱۰۰ میلیون تومان با ســود ۱۸ درصد و بازپرداخت ۳ ساله 
برای خرید لــوازم خانگی ایرانی به متقاضیان اختصاص پیدا 
کند. سخنگوی وزارت صمت افزود: فعلًا در گام نخست ارائه 
کارت اعتباری به ۲۵۰ هزار نفر در نظر گرفته شــده اســت 
که زوجین جوان و به تناســب ارزیابــی تقاضا افراد دیگری 
می توانند ایــن کارت های اعتباری را تهیه کنند.وی در مورد 
شــیوه ارائه تقاضا نیز گفت: متقاضیان می توانند با مراجعه به 
سامانه جهاد کالا به آدرس اینترنتی jahadkala.ir گزینه 
ثبــت طرح ملی را انتخــاب و ثبت نام کنند و بعد از ثبت نام 
۵ بانک بــرای پرداخت کارت اعتباری بــه متقاضی معرفی 
می شــود که فرد می تواند با مراجعه به هــر یک از بانک ها 
مدارک لازم را بارگذاری کند. وی تاکید کرد: صدور کارت ها 
با توجه به اعتبارسنجی مشتریان توسط سیستم بانکی انجام 
می شود و در نهایت کارت اعتباری به آدرس متقاضی پست 
خواهد شد. به گفته قالیباف، کالاهای خریداری شده در قالب 

این کارت ۵ درصد زیر قیمت بازار فروخته می شود.

یک مقام مسئول:

۶3 درصد خانوارهای تهرانی بیشتر از 
الگو آب مصرف می کنند

به گفته مدیر دفتر مدیریت مصرف آبفای کشــور ۳۷ درصد 
خانواده هــای تهرانی زیر الگــو و ۶۳ درصد بالای الگو ، آب 
مصرف می کنند.  ســید  علی  ســیدزاده در  یک  گفت  و  گوی  
تلویزیونــی  اظهار  کرد: از ۶۳ درصــد خانوارهایی که بالای 
الگو ، آب مصرف می کنند، چهار درصد یا ۱۵۰ هزار خانوار بد 
مصرف هستند که بیش از دو برابر الگو ، آب مصرف می کنند.
وی ادامه داد: در حالی اکنون مصرف لحظه ای آب در تهران 
۳۹ هــزار لیتر بر ثانیه اســت که میانگین مصرف در ســال 
گذشته ۳۵ هزار لیتر بر ثانیه بوده است. وضعیت بارندگی در 
تهران ۷.۳ میلیمتر بوده که در مقایســه با مدت مشابه سال 

قبل و با میانگین بلندمدت ، ۷۸ درصد کاهش داشته است.
مدیــر دفتر مدیریت مصرف آبفای کشــور بــا بیان اینکه 
مدیریت بهینه مصــرف راهکارهای مختلفــی دارد، گفت: 
اســتفاده از تجهیزات کاهنده ، مدیریت زمان و کاهش زمان 
استحمام از مهمترین راهکارها برای کمک به حفظ پایداری 

ذخایر آبی است.

دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران مطرح کرد؛

۹۰۰ هزار واحد خالی در کشور متعلق 
به بانک ها

۹۰۰ هزار واحد خالی در کشور متعلق به بانک ها 
دبیــرکل مجمع کارآفرینان ایران گفــت: فروش این منابع 
به ویژه برج هایی که برخی بانک ها در مناطقی همچون الهیه، 
زعفرانیه و غیره در تهران دارند، مشــکلات تولیدی کشور را 

رفع خواهد کرد.
حمیدرضا غزنوی اظهار کرد: قوانین مناسبی برای حمایت از 
پیشران های اقتصادی و شرکت های بزرگ که در تولید ثروت 
در کشــور موثرند وجود ندارد. مشــکل تا آنجاست که حتی 
وقتی از پیشران های اقتصادی در کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس صحبت می شود، بحث تازه ای برای نمایندگان است؛ 
بنابراین به نظر می رسد که باید در استراتژی های صنعتی مان 
تجدیدنظــر کرده و زمینه های فرهنگی و اجتماعی آن را نیز 
فراهم کنیم. غزنوی با بیان اینکه باید برای هر صنعت پیشران 
در کشــور یک تصمیم خاص گرفته شود، یادآور شد: مطابق 
آمارها، ۳۰ درصد کل صادرات کشــور را صادرات کالاهای 
خام و نیمه خام تشــکیل می دهد که حدود ۷.۳ میلیارد دلار 
اســت.دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران در ادامه با بیان اینکه 
کمبود تسهیلات بانکی یکی از مشکلات اساسی پیشران ها 
است، اظهار کرد: در شرایط کنونی، وام و تسهیلات کمتری 
برای تأمین ســرمایه ثابت و سرمایه در گردش واحدها داده 
می شود.وی با تقسیم بانک های کشــور به دو دسته، گفت: 
دسته نخست بانک هایی هســتند که زیان انباشته دارند، اما 
با وجود این به راحتی در حال کار کردن هستند و حتی سود 
بیشتری برای جذب سپرده های بیشتر مردم در نظر می گیرند. 
دســته دوم بانک هایی هســتند که می توانند تسهیلات ارائه 
کنند، اما قوانین موجود ســبب شده تا به سمت تولید و ارائه 

تسهیلات به این بخش نروند.
به گفته غزنــوی، مطابق آمارها از ابتدای امســال تاکنون 
کمتر از ۴۰ درصد تسهیلات سهم صنعت در کشور از سوی 
بانک ها پرداخت شده است.وی تصریح کرد: تعداد بسیار زیاد 
برج ها و خانه های خالی متعلق به بانک ها در کشور وجود دارد 
که سال هاست خالی از سکنه هستند و استفاده ای نمی شوند 
و هرچند قانون برای مقابله با این رویکرد بانک ها وجود دارد، 
اما تاکنون اقدامی علیه آنها انجام نشــده است. برخی آمارها 
حاکی از وجود یک میلیون و ۷۴۰ هزار واحد خالی در کشور 
اســت که بیش از ۹۰۰ هزار واحد آنها متعلق به اشــخاص 

حقوقی به ویژه بانک ها ست.
دبیــرکل مجمع کارآفرینان ایران تاکیــد کرد: به طور قطع 
فــروش این منابــع به ویژه برج هایی که برخــی بانک ها در 
مناطقی همچــون الهیه، زعفرانیه و غیــره در تهران دارند، 
مشکلات تولیدی کشور را رفع خواهد کرد. البته اگر خواستیم 
منابعی بــرای بانک ها از طریق فروش املاک شــان ایجاد 
کنیم، باید قانون ســختگیرانه و نظارت جدی در این زمینه 
وجود داشته باشد. وی، ارائه »وام سندیکایی« به معنای وامی 
که یک بانک داده و چند بانک در سود و همچنین ریسک آن 
سهیم می شــوند را یکی از راهکارها برای کاهش مشکلات 

تأمین تسهیلات مورد نیاز پیشران ها عنوان کرد.

 نوسان روزانه اجاره یک چهار دیواری؛

مظنه اجاره بها دلاری شد!


